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 شماره 8104

 آماده سازی سریالی با بازی مهران مدیری و فرخ نژاد
عنــوان  گواردیــولا«  »پــدر 
ســریالی جدیــد در شــبکه 
بــه  خانگــی  نمایــش 
نویســندگی  و  کارگردانــی 
سعید نعمت الله است که 
از مهــران مدیری و حمید 
فرخ نژاد به عنوان بازیگران 

اصلی در این سریال یاد می شود. مراحل ضبط این مجموعه به گفته تهیه کننده 
به پایان رســیده و همچنان در حال آماده ســازی نهایی است تا به انتشار برسد.به 
گفته جواد نوروزبیگی، تهیه کننده »پدرگواردیولا«، ساخت این مجموعه در آذر ماه 
سال ۱۴۰۰ شروع شد و تیرماه ۱۴۰۱ بود که فیلمبرداری آن به پایان رسید و در حال 
حاضر نیز در مرحله آماده سازی نهایی است. زمان انتشار و پلتفرم پخش کننده 
»پدرگواردیولا« هنوز مشخص نیست. از حمید فرخ نژاد به عنوان یکی از بازیگران 
نقــش اصلــی این ســریال یــاد می شــود و از آنجا کــه اظهــارات اخیر ایــن بازیگر، 
حاشــیه های بسیاری را با خود به همراه داشته است، چندان دور از انتظار نیست 

که »پدرگواردیولا« نیز با مشکلاتی در مجوز پخش روبه رو شود./ایسنا

انتشار فراخوان بخش تجلی اراده  ملی جشنواره فیلم فجر
بین المللــی  جشــنواره 
فیلم فجر فراخوان بخش 
ایــن  ملــی  اراده  تجلــی 
رویــداد را منتشــر کــرد. در 
بخشــی از متــن فراخــوان 
جشــنواره  از  بخــش  ایــن 
فیلم فجر آمده: »ارگان ها 

می توانند ضمن بررســی آثاری که در بخش مسابقه ســودای سیمرغ جشنواره 
پذیرفتــه شــده اند، بــه فیلم های منتخــب از نگاه خــود با توجه بــه اولویت های 
موضوعــی ســازمان متبوع جوایزی اهدا کنند.«در قســمتی دیگر نوشــته شــده: 
»پــس از درخواســت تقاضــا از ســوی ســازمان ها، چگونگی مشــارکت از ســوی 
جشنواره بررسی و حداکثر ۱۲ سازمان انتخاب و اعلام خواهد شد. همچنین پس 
از توافق فرم تکمیل شده به همراه معرفی نماینده تام الاختیار، یک نسخه لوح 
فشــرده حاوی آرم ســازمان و عکس و رزومه هیأت داوران می بایســت در اسرع 
وقت به مدیریت این بخش ارائه شــود.«گفتنی اســت که سازمان های منتخب 
ضروری اســت نســبت به تکمیل فرم شرکت و مشخصات نماینده تام الاختیار 
و بارگذاری مشــخصات سازمان ذیربط با آرم ســازمان و رزومه هیأت داوران در 

سامانه جشنواره اقدام کنند./ روابط عمومی جشنواره فیلم فجر

»رؤیای یک اسب« در جشنواره بیگ اسکای
مستند »رؤیای یک اسب« 
مرجــان  کارگردانــی  بــه 
خســروی و تهیه کنندگــی، 
میــلاد  و  ســرایی  ســاجده 
خسروی به بخش رقابتی 
بیســتمین دوره جشــنواره 
یافــت. راه  اســکای  بیــگ 

جشــنواره بیگ اسکای BIG SKY یکی از مهم ترین رویدادهای جهانی مستند و 
مورد تأیید آکادمی اســکار است. این جشنواره بیســتمین دوره خود را از ۱۷ تا ۲۶ 
فوریه ۲۰۲۳ )۲۸ بهمن تا ۷ اسفند ۱۴۰۱( در شهر میزولای ایالت مونتانای امریکا 
برگزار و مســتند »رؤیــای یک اســب« در بخش رقابتی فیلم های مســتند کوتاه، 
داوری خواهد شد.مســتند »رؤیای یک اســب« داستان دختر ۱۵ساله عشایری را 
روایت می کند که به دور از فضای مدرن شهری در اندیشه آرزوهای بزرگی است، 

آرزوهایی فراتر از کوه هایی که او را احاطه کرده اند./ایلنا

آغاز به کار سامانه فروش بلیت جشنواره تئاتر فجر
بلیــت  فــروش  ســامانه 
چهل و یکمین جشــنواره 
فجــر  تئاتــر  بین المللــی 
کرد.بــا  کار  بــه  آغــاز 
نزدیک شدن برنامه های 
یکــم  و  چهــل  جشــنواره 
تئاتر فجر و آغاز اجراهای 

بخش های گوناگون آن »گیشــه۷« به عنوان سامانه فروش بلیت انتخاب شد. 
علاقه مندان به تماشــای آثار جشــنواره برای تهیه بلیت می توانند با مراجعه 
به این سایت اقدام کنند.گفتنی است، با توجه به اعلام دبیرخانه جشنواره در 
مرحلــه اول، بخش رادیو تئاتر جشــنواره که از ۲۵ دی ماه در تماشــاخانه مهر 
حوزه هنری آغاز خواهد شد میزبان علاقه مندان این بخش به صورت میهمان 
 خواهد بود. علاقه مندان می توانند با مراجعه به ســایت »گیشــه۷« به نشانی
  https://gisheh ۷.ir/tfestival  ســبت بــه تهیــه بلیت این اجراها )به صورت 
میهمــان( اقــدام و بــه تماشــای ایــن آثــار بپردازند. چهــل و یکمین جشــنواره 
بین المللی تئاتر فجر از ۲۵ دی تا دهم بهمن ماه در تهران برگزار می شود./ایلنا

بازگشت موزیکال »تلما و لوئیز«
»تلمــا و لوئیــز« محصول 
ســال ۱۹۹۱ بــه کارگردانــی 
در  کــه  اســکات  ریدلــی 
چهارمیــن  و  شــصت 
دوره جوایــز اســکار، نامزد 
و  شــد  اســکار  دریافــت ۶ 
اســکار بهتریــن فیلمنامه 

غیر اقتباســی که به نویســنده داســتان این فیلم تعلــق گرفت در حــال و هوایی 
موزیــکال بازمی گــردد.در نســخه اصلــی این فیلم جینــا دیویــس در نقش تلما 
و ســوزان ســاراندون در نقش لوئیز بازی می کنند. بــراد پیت هم به عنوان بازیگر 
نقش مکمل در کنار این دو بازیگر زن ظاهر شــد.تفاوت نســخه جدید این فیلم 
بــا نســخه اصلی در موزیکال بودن آن اســت. آماندا ســیفرید و ایــوان ریچل وود 
برای ایفای دو نقش محوری داستان این موزیکال انتخاب شده اند. با آنکه هنوز 
کارگردانــی برای نســخه موزیکال تلمــا و لوئیز انتخاب نشــده، صحبت هایی در 
رابطه با همکاری تریپ کولمن سازنده درام تحسین شده شش درجه افسردگی 

با این نسخه شنیده می شود. /ایرنا

انتشار چاپ دوم »هواهای نفسانی و منافع«
و  نفســانی  »هواهــای  کتــاب  دوم  چــاپ 
منافــع: اســتدلال های سیاســی بــه طرفــداری 
نوشــته  اوج گیــری«  از  پیــش  ســرمایه داری  از 
آلبــرت هیرشــمن و ترجمــه محمــد مالجو به 
همت انتشــارات شــیرازه کتاب ما در دسترس 
علاقه منــدان قرار گرفته اســت. چاپ نخســت 
ایــن کتاب ســال ۱۳۹۷ در دســترس مخاطبان 
قــرار گرفتــه بود.آلبــرت اوتــو هیرشــمن متولد 
 ۲۰۱۲ ســال  بــه  درگذشــته  و  برلیــن  در   ۱۹۱۵

در نیوجرســی اســت. او از جملــه برجســته ترین اقتصاددانــان و نظریه پردازان 
اقتصاد سیاسی در سده بیستم بود و در سال ۲۰۰۳ به دلیل تألیف همین کتاب 
»هواهای نفســانی و منافع: اســتدلال های سیاســی به طرفداری از سرمایه داری 

پیش از اوج گیری« برنده جایزه لیپینکات شد./مهر

ë  امسال شــاهد برگزاری بیســت و چهارمین دوره
ایــن جشــنواره هســتیم، در ابتــدا دربــاره اهمیت 

برپایی اش بگویید.
سابقه قصه گویی به اندازه تاریخ بشریت است. 
از وقتــی بشــر به عرصــه اجتماعی قدم گذاشــت، 
گرایش به سمت قصه و قصه گویی در ذاتش بود. 
حتــی پیامبــران الهی هم بــرای هدایت مــردم، از 
قصه سود جسته اند. فرهنگ قصه گویی در بزرگان 
دینی، فرهنگی و ادبی ما هم بوده و هست. در این 
راســتا، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با 
توجه به وظایفی که برعهده دارد از چند دهه قبل 
برگزاری این جشــنواره را در صدر برنامه های خود 
قــرار داده اســت.من خــودم در کودکــی از اعضای 
کانون بودم. روزی که وارد مرکز کانون شدم، مربی 
بــه من نحوه امانت کتاب و کتابخوانــی را یاد داد و 
روز دوم برای مــان قصه گفت. خاطرم هســت که 
من و دیگر بچه ها در آن ســن و سال، چقدر تحت 
تأثیر قصه ها و مضامین شان قرار گرفتیم. در همان 
دوران کودکی به خاطرم مانده که معلم دینی مان 
یکــی از پرطرفدارترین کلاس ها را داشــت، چرا که 
درس را در قالــب قصــه می گفــت و بــه لطــف آن 

اثرگذاری زیادی هم روی بچه ها داشت.
ë  تــاش کانون بــرای جلــب توجــه خانواده ها به

بهره منــدی از کارکردهــای قصه گویــی تنهــا به این 
جشنواره محدود می شود؟

نه! این نگاه به قصه گویی در کانون همه جانبه 
اســت، آنچنان که در بخش تولید و انتشــارات هم 
آن را جــدی دنبــال می کنیم. بگذارید اشــاره ای به 
پیشــینه جشــنواره قصه گویی داشــته باشــم، قبل 
از آنکــه شــاهد شــکل گیری ایــن رویــداد فرهنگی 
باشــیم، طرحی به نــام »مراکز میهمــان« اجرایی 
می شــد. به طــور مثــال وقتی کــه مربــی در یکی از 
مراکز ما قصه می گفت، شرایطی فراهم می شد تا 

ایــن قصه را به اعضــای مراکز دیگر هم بگوید تا از 
این طریق تنوع قصه گویی هم شکل بگیرد. طرح 
جالبــی بود کــه از طریــق آن معلوم شــد در مراکز 
متفــاوت، انــواع و شــیوه های مختلــف قصه گویی 
وجــود دارد. بــر ایــن اســاس، مســئولان بــه ایــن 
نتیجه رســیدند کــه قصه گویــان در یک جشــنواره 
جمع بشــوند، کنار هم باشند و تبادل تجربه کنند. 
جشــنواره در ابتدا اهدافی درون ســازمانی داشت. 
گام اول، نحــوه قصه گویی مربیان بود که به شــکل 
تجربی از هم خیلی یاد گرفتند و این باعث ترویج 
بیشــتر قصه گویی در کانون شد. به مرور، ساختار و 
بخش های مختلفی در جشنواره شکل گرفت و در 
هدف گــذاری به بیرون کانون هم توجه شــد. برای 
همین، در شــیوه نامه و اهداف جشــنواره قید شــد 
کــه یکــی از اهدافــش ترویج قصه گویی در ســطح 

جامعه باشد.
ë  فکــر می کنید کانون، طی برگزاری بیســت و ســه

دوره گذشــته تا چه اندازه به این هدف دســت  یافته  
است؟

بــر ســطح جامعه کــه اثــر گذاشــته امــا درباره 
میزان آن نمی توان عدد و رقمی ارائه کرد. بچه ها، 
پدران و مادران، جشنواره را برای خود می دانند. از 
سوی دیگر طی ســال های گذشته برخی از نهادها 
و دستگاه های فرهنگی کشور، از این جشنواره ایده 
گرفته اند و شــاهد برگــزاری رویدادهــای مختلفی 
بــا موضوعات مشــابه هســتیم. خوشــبختانه این 
جشــنواره بــه الگویــی در جامعه فرهنگــی تبدیل 
شــده اســت. ما دیگر جشــنواره ها و فعالیت دیگر 
نهادها در این زمینه را رقیب خود نمی دانیم، چرا 
که عرصه »قصــه« و »قصه گویــی« آن قدر عمیق 
است که فضاهای زیادی به واسطه اش باز می شود 
و ما همه نهادها و ارگان های کشور را در این زمینه، 

شریک خود می دانیم.

ë  قدری هم از جزئیات برگزاری بیست و چهارمین
دوره این جشنواره بگویید.

تــا امروز کــه در آســتانه برپایــی اختتامیــه این 
جشــنواره هســتیم، ۳۱ جشــنواره اســتانی برگزار و 
داوری شــده اند، درآنهــا قصه گویانــی در گوشــه و 
کنار کشــور به اجرا پرداختند که یکی از نکات قابل 
توجهشــان حضورخانواده ها و کودکان و نوجوانان 
به عنــوان مخاطبــان پُرشــور آن بــود. پــس از آن، 
مرحله  منطقه ای این جشنواره در آبان و آذر ۱4۰۱، 
به میزبانی استان های اصفهان، خراسان رضوی، 
خوزســتان، تهران و آذربایجان شــرقی برگزار شــد. 
مربیــان و قصه گویانی از زیســت بوم های متفاوت 
دور هــم جمع شــدند و پنــج جشــنواره منطقه ای 

باشکوه را برگزار کردند.
ë  چه شــد که یزد برای میزبانی اختتامیه جشــنواره

این دوره انتخاب شد؟
یکــی از مهم تریــن دلایــل آن آلودگــی هوای 
تهران بــود که باعث می شــد مخاطبــان کودک 
و نوجــوان مــا و خانواده هــا، نتواننــد براحتــی از 
برنامه های جشنواره استفاده کنند. البته این کار 
برای گســترش فعالیت های فرهنگی در سطح 
کشور و تمرکززدایی هم اقدام خوبی بود. اشتیاق 
مدیران و مسئولان استان یزد برای میزبانی هم 
ما را متقاعد کرد که این شهر تاریخی، با توجه به 
جاذبه هایی که دارد و ســنت ریشه دار قصه گویی 
در آن، میزبانی شایســته برای جشــنواره خواهد 
بــود. بــرای جشــنواره های بعــدی نیــز چنانچــه 

اســتانی متقاضــی برگــزاری این رویداد باشــد با 
اولویت تصمیم گیری خواهد شد.

ë  فــارغ از بحــث جشــنواره قصه گویــی، در عرصه
عمومــی فرهنگــی هــم شــاهد تبــادل قصــه میان 

بوم های فرهنگی مختلف کشورمان هستیم؟
همان طــور کــه پیــش از ایــن گفتــم، قصــه و 
قصه گویــی در ایــران آن قــدر گســترده، ریشــه دار و 
تاریخــی اســت که هرچــه در ایــن زمینــه کار کنیم 
بازهــم نمی توانیم بگوییــم از عملکردمان راضی 
هســتیم. آنقــدر ظرفیــت در قصه هــای فولکلــور 
و بومــی مــا هســت کــه خیلــی از آنهــا را حتــی ما 
نشــنیده ایم. با وجود تحولات شــگرف و ســریع در 
حوزه رسانه و فضای مجازی، به نظر ما، قصه هنوز 
نیاز جامعه اســت. ما منابع سرشــاری در فرهنگ 
ایرانــی بــرای قصه گویــی و بازآفرینــی قصه هــای 
قدیمــی داریم که حیف اســت به گوش مخاطبان 
کــودک و نوجوان و خانواده ها نرســد. به طور مثال 
تنهــا در یک پژوهــش، 6هــزار قصه بومــی ایرانی 

جمع  آوری شده بود که امروز حتی کشورهای دیگر 
هم از آنها استفاده می کنند.

ë برگزاری جشنواره هایی از این دست کافی است؟
نه، این اقدامات کافی نیســت و حرکت بعدی 
این اســت که از اینها اســتفاده شــود، توســعه پیدا 
کنند و کاربــردی شــوند.خیلی از قصه ها اگر جمع 
شــوند و در اختیار مربیــان و معلمان قرار بگیرند، 
تأثیــر فرهنگی بســیاری خواهند داشــت. مــا از هر 
موضوعی قصه داریم. قصه برای ظهر، برای شب 
و خیلی شــرایط و موقعیت های دیگر داریم. اینها 
همه هســت و البته، کاربردی کــردنِ آن با قصه گو 
اســت که جشــنواره ما، در ارتقا و رشد کیفی و کمی 

قصه گویی کشور بسیار کمک کرده است.
ë  ارزیابی تــان نســبت به پیشــرفت کمــی و کیفی

جشنواره چیست؟
جشــنواره اگر بخواهد به صورت ســازمان یافته 
بــه اهدافــش برســد، هر ســال بایــد ارزیابی شــود؛ 
اینکه آیا شیوه نامه ها و هدف گذاری های آن محقق 
شده است یا نه! این ارزیابی هر ساله در سه بخش 
انجــام می شــود. اول توســط دبیرخانــه و مجریان 
جشــنواره انجــام می شــود کــه نتیجــه را منعکس 
می کنند. دوم اینکه اداره کل آفرینش های فرهنگی 
کــه متولی فعالیت قصه گویی اســت، از اســتان ها 
رئیــس  بــه  را  اطلاعــات  و  می کنــد  نظرخواهــی 
جشــنواره می دهد. در مهم ترین بخــش، اداره کل 
آمــوزش و پژوهــش کانــون، جشــنواره را ارزیابــی 
می  کنــد و گــزارش می دهــد. علاوه بــر اینهــا، ما از 
سال گذشته اداره کل ارزیابی عملکرد کانون را هم 
فعال کردیم که آن هم یک کمیته اســت. هر دوره 
جشــنواره اینگونه ارزیابی می شــود کــه گام مؤثری 

برای بهبود کیفی اش به شمار می آید.
ë  محدودیت های دو ساله شــیوع کرونا چه تأثیری

در برگزاری جشنواره داشت؟
در آن دوران، فرصت هــا و تهدیدهایــی پیــش 
آمدند. آنلاین شدن خیلی از فعالیت ها بر ما هم 
تأثیر گذاشــت کــه البته فرصت و پنجــره فعالیت 
مجازی برای قصه گویی بیشــتر باز شد. اما آسیبی 
که وارد شــد، این بود که بچه  ها از در کنار هم بودن 
کــه یکــی از لازمه هــای قصه گویــی اســت محروم 

شدند.

نمایش ســریال »سقوط« یکی از جدیدترین آثار 
در شبکه نمایش خانگی از هفته گذشته آغاز شد 
اما از همان ابتدا به طور پیوســته روی دست انداز 
حواشــی قرار گرفت. اولین حاشــیه، مسأله عدم 
صــدور مجوز نمایش این ســریال بود که توســط 
مسئولان مختلف ســاترا در چند مصاحبه اعلام 
شد. پنجشنبه گذشته هم ساترا با انتشار بیانیه ای 
بر این امر صحه گذاشــت و بر اساس این اعلام، 
ســه اثــر »ســقوط«، »بی گنــاه« و »پدرخوانــده« 
فاقــد مجــوز خوانده شــدند،اما نکته ایــن جا بود 
که معاون کاربران و تنظیم گری اجتماعی ساترا 
هفدهم دی ماه در گفت وگو با ایرنا اذعان داشت: 
»تهیه کننده ســریال »ســقوط« و پلتفرم فیلیمو 
حــدود دو یــا ســه هفته قبــل درخواســت صدور 
مجــوز خــود را بــرای نمایش ســریال ثبــت کرده 
بودند که تا کنون اعضای این شورا به جمع بندی 
برای صدور مجوز انتشار در خصوص این سریال 

نرسیده اند«.
ë !ساترا، بیانیه می دهد که مجوز نداده است

با این همه حالا انتشــار این سریال به قسمت 
دوم رســیده و این مسأله نشــان می دهد ، نه تنها 
ابهــام زیــادی در چرایی عدم صــدور مجوز برای 
این ســریال ناظر به محتــوای آن وجود دارد بلکه 
»سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر« 
هــم در صــدور یــا عــدم صــدور مجــوز در نقطــه 
عجیبی قرار گرفته است. ساترا طبق گفته مدیران 
ایــن ســازمان از ســال گذشــته مســئولیت صدور 
مجوز هم برای پلتفرم های نمایش درخواســتی 

)VOD( و هم محتوای آثار آنها را بر عهده گرفته 
اســت.حالا معلــوم نیســت چرا بــه جــای اقدام 
قانونی علیه آثار فاقد مجوز به صدور بیانیه اکتفا 
می کند. تا پیش از این به نظر می رســید که جدال 
چندجانبــه میان صــدا و ســیما، وزارت فرهنگ، 
VODها و ســاترا با قانونی روشن به اتمام رسیده 
اما با شرایط موجود به نظر می رسد که هنوز جای 
خالی یک قانون کارآمد برای عبور از ســردرگمی 
که بزودی مسائل بیشــتری ایجاد می کند، خالی 
است.گذشــته از تمــام اینها عبور از قســمت دوم 
مینی سریال »سقوط« ســؤالات و ابهامات درباره 
علت عدم صدور مجوز برای این اثر را دوچندان 
کرد، سریالی که به ماجرای پیوستن یک شهروند 
ایرانی به داعش در سال ۹6 می پردازد و مخاطب 
خــود را با فراز و نشــیب های زنی ایرانــی در میان 
داعشــی ها همــراه می کنــد، می توانســت اثــری 
جــذاب و پرمخاطــب باشــد کــه بدون حاشــیه با 

مخاطب خود ارتباط بگیرد.
ë  تعلیق هــای غافلگیرکننده، شــخصیت پردازی

مسبوق به سابقه
ســریالی کــه بــا ترکیبــی از شــخصیت پردازی 
نزدیک به فیلم »شــبی که ماه کامل شد« تلاش 
می کند تبعات پیوســتن یک مرد به داعش برای 
زنــان و خانــواده او را که همواره بــه نوعی وطن را 
بــه ذهن مخاطــب متبادر می کنند، پیش چشــم 
مخاطب بنشــاند و این بافت تلــخ و اثرگذار را در 

ذهن مخاطب حک کند.
ســجاد پهلــوان زاده کــه او را بــا تدویــن آثــار 

محمدحســین مهدویــان می شــناختیم، حالا در 
مقــام کارگــردان، ســریالی عرضه کرده کــه قابل 
قبــول در عرصــه فیلمنامــه، ضعیــف در ســطح 
کارگردانــی و متوســط در بازی هــا از آب درآمــده 
اســت، ســریالی کــه مهدویــان نــه تنها در ســبک 
کارگردانــی آن اثرگذار بوده بلکه نــام او به عنوان 
مشــاور کارگردان هم در تیتراژ به چشم می خورد 
و البتــه تیم مشــترکی با آثــار او در عرصــه تولید، 

سریال پهلوان زاده را همراهی می کنند.
نقطــه قــوت ایــن ســریال را بایــد فیلمنامــه 
آن دانســت کــه توســط اعظــم بهروز بــه نگارش 
درآمده اســت. بهروز پیش از این ســریال »جاده 
چالوس« را بــرای تلویزیون بــه کارگردانی احمد 
معظمــی نوشــته بــود اما حــالا به نظر می رســد 

بــا بــه کارگیری نقــاط عطــف متعــدد و تعلیق و 
کشــمکش، در کارنامه خود، گام بلندی برداشته 
اســت. شــخصیت پردازی های نســبتاً قابل قبول 
مهــارت  باورپذیــر،  داســتانی  موقعیت هــای  و 
فنی نویســنده برای اثــر دوم خــود و بن مایه های 
اصلــی داســتان، اســتناد ماجــرای فیلمنامــه بــه 
واقعیت هــای تلــخ یــک دهــه گذشــته را تأییــد 

می کنند.
ë  نقشی که برای فرخ نژاد خطرناک تر است تا برای

مخاطب!
»ســقوط« در آخرین حاشــیه اش بــا ماجرای 
باورنکردنــی دیگــری هــم مواجــه شــد. حمیــد 
فرخ نژاد، اواخر آذرماه از کشــور خارج شــد تا یکی 
از ســلبریتی های انگشت شماری باشــد که در پی 

اغتشــاش های اخیر داخلی، پناهندگی به دولت 
دشــمنان ایران را به ماندن در کنار مردم ترجیح 
دهــد. جالب اینکــه او درســت پس از اتمــام این 
پروســه تولید همین ســریال و دریافت حقوقش، 
ایران را ترک کرد و بســیاری این اقدام او را مبتنی 

بر بداخلاقی فرهنگی و سیاسی دانستند.
فرخ نــژاد در ســریال »ســقوط« نقــش نیروی 
ارشــد امنیتــی را بــازی می کنــد، نقشــی که پیش 
از ایــن هــم بارهــا برعهــده داشــته و خصوصــاً با 
نقش »هوشــنگ« یا همان »شــهاب ۸« در فیلم 
ســینمایی »به رنگ ارغــوان« و نقش »مرتضی« 
ایــن کاراکتــر، در  در فیلــم »لاتــاری« در هیــأت 
خاطــر مخاطبان حک شــده اســت. او اما به رغم 
علاقــه اش به پذیــرش این نقش هــا در واقعیت 
رویه ای کاملًا معکوس را برگزید.شاید مهم ترین 
ریســک ســریال ســقوط در اخذ مجوز هم همین 
موضــوع بوده باشــد، اتفاقــی که برخــلاف تصور 
مدیران، اتفاقاً هم برای سریال و هم در نسبت با 
بازیگر آن نقطه ضعف محسوب نمی شود. حالا 
برای مخاطبان، مانند دیگــر نقش های او، صرفاً 
داســتان می مانــد و یــک قهرمــان و نهایتاً طعم 
تلخ دوگانگی رفتاری بازیگری که می توانست به 
نقش هایش نزدیک تر باشد. دست کم حالا ثبت 
این نقش ها در کارنامه حمید فرخ نژاد برای او در 
آغوش دشــمنان ایران، خطرات بیشتری خواهد 
داشــت تا برای مخاطبانی که بــزودی از بازیگرها 
عبورمــی کنند و شــخصیت و داســتان را به ذهن 

خواهند سپرد.

اســت«  گذشــته  وســط بازی  »دوران  فرهنگــی/ 
محمــد  صحبت هــای  از  بخشــی  عبــارات  ایــن 
حمیدی مقــدم مدیــر مرکــز گســترش ســینمای 
مســتند و تجربی اســت که خبرگــزاری مهــر آن را 
انتخــاب کــرده و بــر پیشــانی گفت وگــو قــرار داده 
اســت. حمیدی مقدم کــه به تازگی تجربــه دبیری 
پشت ســر  را  ســینمایی  جشــنواره  شــانزدهمین 
گذاشــته و بی واســطه در ارتبــاط بــا بدنــه فعــالان 
سینماست در این گفت وگو ضمن تشریح بخشی 
از عوامــل مؤثــر در جریــان تحریم جشــنواره های 
سینمایی به گعده هایی اشاره کرده که سینماگران 

را تهدید به بایکوت می کنند.
بــر  تأکیــد  بــا  گفت وگــو  ایــن  از  بخشــی  در  او 
اینکــه دیگر نه به عنــوان مدیر و نه فیلمســاز، حق 
»محافظه کاری« نداریم، ادامه داده است: »حتی 
فیلمســازی کــه فیلــم نــدارد و وارد اکت سیاســی 
می شــود یا فیلمســازی که نمی تواند اکت سیاسی 
داشــته باشــد و شــجاعت و جربزه ورود به مسائل 
اجتماعی را ندارد و با قهوه خوردن می خواهد افه 

روشــنفکری بگذارد هم دیگر باید با واقعیت های 
موجود در جامعه رو به رو شود. دیگر دوران جدید 
ایــن محافظــه کاری را برنمی تابد. وســط بازی چه 
بــرای من و چه بــرای فیلمســازی این طرفی و آن 
طرفــی، دورانــش گذشــته اســت.«حمید مقــدم 
در بخــش دیگــر ایــن گفت وگــو ادامه داده اســت: 
»بایــد بس کنیم این حرف ها را کــه تا یک التهاب 
اجتماعــی پیــش می آیــد، عــده ای مدعی پیشــرو 
بودن می شوند! اگر شما پیشرو بودید، تا قبل از این 
التهابات کجا بودید؟ کدام اثر را درباره مفاخر این 
کشور ساخته اید؟ درباره التهابات و مسائل جامعه 
امروز چه ساخته اید؟ شما برای بهبود این جامعه 

چه کرده اید؟ کارنامه همه ما معلوم است.«
او در ادامه با اشاره به فشارها و تأثیر گعده های 
روشنفکری در تحریم جشــنواره افزوده است: »ما 
می دانستیم که فشار روی افراد به حدی زیاد بوده 
اســت که احســاس می کردنــد باید بــرای بایکوت 
نشــدن در فضــای روشــنفکری کــه خیلــی خیلــی 
عامل مهمی اســت، تن به ایــن جریانات بدهند. 

این مسأله »بایکوت نشدن در فضای روشنفکری« 
بســیار عامل مهمی بــرای آنها بــود. در عین حال 
می دانیــم کــه دگماتیســم در جریان روشــنفکری 

صورت فجیع تری دارد.«
حمیدی مقدم در بخش دیگری از تحلیل خود 
در ماجرای تحریم جشنواره در توضیحات تکمیلی 
افزوده اســت: »اجازه دهید مثالی بزنم، در یکی از 
ایــن متن های مرتبط با تحریم، امضای شــخصی 
بود به اســم خانم فلانی »اورولوژیست و مخاطب 
جشنواره!« )خنده جمع( این هم برای ما خنده دار 
بــود و هــم جــذاب. منتقد دیگــری که تا یک ســال 
پیش با ما همکاری داشت و امسال با تمام لابی ها 
و پیگیری ها نتوانســت در ترکیب انتخاب و داوری 
قرار بگیرد و تبدیل به تحریم کننده جشنواره شده 
و نام خواهر و بســتگانش را هم پای بیانیه تحریم 
گذاشته است! تا اینجای کار ایرادی نیست، بالاخره 
می خواهند تعداد امضاهای شــان را بالا ببرند! اما 
می بینیم همین بیانیه توسط محسن تنابنده که تا 
همیــن چند ماه پیش با مرکــز در حال مذاکره بود 

تا تعدادی پلان برای مســتندش بگیرد، اســتوری 
می شود و بی بی سی هم همان را خبر می کند! این 
همــان جایی اســت که باید اذعان کنیــم، بله نگاه 
بیرون هم به اتفاقات داخل هست و نمی توان آن 
را کتمان کرد. حدود ۲۰ تا ۲۵ نفر از اعضای کمپین 
اصلی تحریم، اساساً خارج از کشور زندگی می کنند 
و ایران نیســتند. ما همه این افراد را می شناســیم. 
طرف ۱۵ سال است ایران نیامده و حالا برای ایجاد 

فشار به جشنواره کمپین تحریم را امضا می کند.«
آیــا  کــه  ســؤال  ایــن  بــه  حــال  عیــن  در  او 
تحریم کننــدگان جشــنواره چــه در عمــل و چه در 
قلــم بــا محدودیــت مواجــه خواهند شــد، پاســخ 
داده اســت: »همــواره قائــل به تفاهــم و گفت و گو 
هســتیم. وضعیــت امــروز بــرای همه ما خســران 

است. از دســت دادن هر سرمایه ای خسران است 
و نمی توانیم از کنار آن بی تفاوت عبور کنیم. ما نیاز 
به گفت و گو و جذب داریم، به همان اندازه که نیاز 
بــه نقد داریم. هر آنچه ما را از این فضای ملتهب 
خــارج و در عین حال نقدهای مان را هم صریح تر 

کند، از آن استقبال می کنیم.«
دبیر شانزدهمین جشنواره سینما حقیقت در 
بخــش پایانــی صحبت هایــش تأکید کرده اســت: 
»امــروز درک متقابــل تنهــا بــا گفت و گــو حاصــل 
می شــود. اینجــا بایــد نقش صنــوف را هــم جدی 
بگیریــم. بحث هایــی ماننــد »امنیــت ملــی« در 
هیــچ کشــوری شــوخی بردار نیســت. اگــر مــا یک 
صنف قدرتمند داشــته باشــیم که نســبت خود را 
بــا این قبیــل مباحث و قواعد روشــن کرده باشــد، 
خیلی راحــت می توانیــم در گفت و گوها به نتیجه 
برســیم. امــروز گرفتار عدم درک متقابل هســتیم 
کــه معتقدم ان شــاءالله بــا گفت و گــو می توانیم از 
این شرایط عبور کنیم و جشنواره فیلم فجر هم به 

بهترین شکل برگزار می شود.«

 رئیس بیست و چهارمین جشنواره بین المللی قصه گویی در گپ وگفتی با ایران عنوان کرد

دورهمی قصه گویان به میزبانی یزدی ها

صحبت های صریح دبیر جشنواره سینما حقیقت درباره تحریم کنندگان

تا قبل از این التهابات کجا بودید؟

گــروه فرهنگــی/ دوره دیگری از جشــنواره بین المللی قصه گویی به ایســتگاه پایانی رســیده؛ 
رویــدادی فرهنگی- هنری بــا هدف بازگردانــدن دوباره این ســنت دیرینه بــه خانواده ها که 
ریاســت آن را در ســال جاری محمــود مروج از پیشکســوتان کانــون پرورش فکــری کودکان 
بــر عهــده دارد. در گــپ و گفت امروزمــان با محمود مــروج نکاتــی را درباره این جشــنواره 
می خوانیــد. بیســت و چهارمین دوره جشــنواره بین المللی قصه گویی از امــروز به میزبانی 

یزدی ها آغاز شده و تا 29 دی ماه نیز ادامه خواهد داشت.

»ایران« دو قسمت اول سریال »سقوط« را بررسی می کند

از عشق تا داعش


